IN MEMORIAM



Хусейн Зияи (06.07.1944 — 24.08.2011)

Прошлым летом ушел в вечность один из лучших знатоков философии Шихаб ад-Дина Сухраварди и ишракитской школы, выдающийся иранский ученый Хусейн Зияи.

Он получил диплом бакалавра интенсивной математики и физики Йельского университета в 1967 г., а в 1976 г. защитил докторскую диссертацию по философии в Гарвардском университете. Зияи преподавал в Тегеранском университете, Университете Брауна и колледже Оберлина. В 1988 г. он стал профессором по исламоведению и иранистике в Калифорнийском университете (Лос-Анджелес). Вплоть до своей безвременной кончины он оставался директором программы иранистики в этом университете, занимая кафедру Джехангира и Элеоноры Амузегар по иранистике.

Перу Зияи принадлежат несколько книг и множество статей, значительная часть которых посвящена ишракизму и основоположнику этого философского направления. Он автор монографии «Знание и озарение» и совместно с Джоном Уолбриджем перевел главный труд Сухраварди — Хикматии ал-ишраф. Зияи также издал два комментария к этой книге (один из них принадлежит Шахразури (ХШ в.), а другой — анонимному индийскому автору). Им написано изрядное количество глав в коллективных трудах и десятки научных статей, посвященных исламской философии и иранской интеллектуальной традиции.

На последнем общем собрании Международного общества истории арабских и исламских наук и философии (SIHSPAI), состоявшемся в Лондоне в декабре 2010 г., он был избран президентом этого общества (ранее он являлся его вице-президентом).

Зияи был главным редактором и основателем серии *Bibliotheca Iranica: Intellectual Traditions Series* и являлся членом редколлегий многих международных научных журналов.

Профессор Зияи был членом редколлегии «Ишрака» с первого выпуска и работал над статьей о Сухраварди для нашего ежегодника, завершить которую ему, к сожалению, не позволила смерть.

Хочется надеяться, что начатая им работа — в частности, исследования о Сухраварди и его школе — будет продолжена исламоведами и иранистами младших поколений.

Да взойдет его дух к Свету светов и соединится с ним!

Hossein Ziai (06.07.1944 — 24.08.2011)

One of the most outstanding experts on the Illuminationist philosophy, the eminent Iranian scholar Hossein Ziai, passed away last summer.

Professor Ziai received his B.S. in Intensive Mathematics and Physics from Yale University in 1967, and his Ph.D. in Islamic Philosophy from Harvard University in 1976. He taught at Tehran University, Sharif University, Harvard University, Brown University, and Oberlin College, before becoming the professor of Islamic and Iranian Studies at UCLA in 1988. Until his untimely death, he was the director of Iranian Studies at this university and held the Jahangir and Eleanor Amuzegar Chair in Iranian Studies.

Ziai published several books and many articles on Islamic philosophy, in particular on the Illuminationist school of philosophy and its founder Shihab al-Din Suhrawardi. He authored the monograph *Knowledge and Illumination*, published two commentaries on Suhrawardi's *Hikmat al-Ishrāq* (one by Shahrazuri (13th century CE), the other by an anonymous Indian author) and, together with John Walbridge, translated into English Suhrawardi's *magnum opus*. He contributed many chapters to edited volumes and wrote numerous articles on Iranian intellectual tradition.

In the last general meeting of the *Société Internationale d'Histoire des Sciences et de la Philosophie Arabes et Islamiques* (SIHSPAI), which took place in London in December 2010, Professor Ziai was elected as President of this society (previously he had served as its Vice-President).

In memoriam 637

Professor Ziai was the Editor-in-Chief and Founder of the *Bibliotheca Iranica: Intellectual Traditions Series*. He served on the editorial boards of many international academic journals.

He was a member of the editorial board of the *Ishraq* since the first issue and was working on an article on Suhrawardi, which he had promised to prepare for the *Ishraq*, but his death did not allow him to complete it.

It is earnestly hoped that Ziai's scholarly work — in particular his research on Suhrawardi and his Illuminationist school — will be continued by scholars of younger generation.

May his spirit ascend towards the Light of lights and unite with it!